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به فارغ التحصيلان اعتماد كنيد
 محمد صادقي* 

يكي از مهم ترين مس��ائل ب��راي كش��ورهاي درحال 
توسعه، بيكاري فارغ التحصيلان دانشگاه هاست چون 
جهت آموزش افراد براي دستيابي به مهارت ها و شغل، 
هزينه هاي بسيار زيادي مي ش��ود، حال آن كه بيكاري 
فارغ التحصي��لان اث��رات زيانباري بر جامع��ه بر جاي 
خواهد گذاش��ت. در واقع بيكاري  اين قشر سبب هدر 
رفتن سرمايه هاي عظيم انساني مي ش��ود و از آنجا كه 
اكنون رقابت اقتصادي، بيش از پيش به  نيروي انساني 
آموزش ديده و متخصص وابسته اس��ت، با اين اوصاف 
بيكاري فارغ التحصيلان دانش��گاه ها، به معني از دست 

رفتن سرمايه هاي مادي، علمي و فرهنگي است. 
تنها با نگاه��ي به آمار دانش��گاهيان مي ت��وان فهميد 
دانشگاه ها بدون توجه به نيازهاي واقعي بازار كار اقدام به 
جذب و پذيرش دانشجو مي كنند. بسياري از كارفرمايان 
معتقدند كه نيروي كار فارغ التحصيل از دانشگاه ها كار بلد 
نيستند و نياز به آموزش عملي در محيط كار دارند كه 
بعضاً مقبول است به گونه اي كه دانشگاه ها و دانشجوها 
صرفاً به دنبال نمره و مدرك گرايي هستند، بي توجه به 
اينكه براي ورود به بازار كار تنها نمرات معيار نيستند و 
معيار و ملاك مهم تر توانايي فرد در انجام كارهاي مورد 
نياز كارفرماهاست.  »تا زماني كه مشكل بيكاري در كشور 
حل و فصل نشود، هيچ يك از تصميمات فرهنگي امكان 
تحقق نخواهد داشت.« اين جمله يكي از اظهار نظرهاي 
رئيس جمهور درباره اهميت بيكاري جوانان است. بارها 
از همان ابتدا در ش��عارهاي انتخاباتي آق��اي روحاني 
شاهد وعده هايي در مورد كاهش نرخ بيكاري بوده ايم 
و همچنين بارها عنوان كرده بودند كه مي توان در قالب 
يك برنامه دقيق و عملياتي به وضعيت بيكاري جوانان 
پايان داد، اما اكنون كه تنها چند ماه از عمر دولت يازدهم 
باقي است، شاهد آن هس��تيم كه وضعيت نه تنها بهتر 
نشده بلكه بدتر هم شده است و بر تعداد افراد بيكار جامعه 

نسبت به قبل افزوده شده است. 
در وضعيت كنوني سالانه بيش از ۳۵۰ هزار دانشجو از 
دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي فارغ التحصيل مي شوند! 
و اين در حاليس��ت كه طبق گفته رئيس اتاق بازرگاني 
ايران هر س��اعت ۱۵۰ نفر به جمع بيكاران ايران اضافه 
مي شود! همچنين طبق اعلام مجله اقتصادي فوربس 
و تحقيقات انجام گرفته در مجمع جهاني اقتصاد، ايران 
با تربيت س��الانه ۲۳۳ هزار و ۶۹۵ دانش��جو به نسبت 
جمعي��ت، در رتبه اول تربي��ت مهن��دس در دنيا قرار 
مي گيرد و اين مس��ئله به كابوسي براي دانشجويان در 

مورد آينده شغلي شان تبديل شده است!
حال اين س��ؤال پيش مي آيد كه هدف دولت از تربيت 
اين تعداد از افراد با تمامي هزينه هاي گزاف كه براي آنها 
اختصاص داده مي شود، چيست؟ برنامه دولت براي سر و 

سامان وضع بيكاري در چه مرحله اي است؟
آيا بهتر نيس��ت به جاي كارخانه هاي مونتاژ و واردات 
بسياري از محصولات از ساير كش��ورها، به قشر جوان 
و تحصيلكرده اعتماد ك��رد و مجراهايي براي رش��د و 
ش��كوفايي خود آنان و كش��ور باز كرد؟ آيا بهتر نيست 
كارهاي كشور را به جاي مستشاران خارجي به دستان 

توانمند جوانان ايراني سپرد؟
*دبير انجمن اسلامي دانشجويان مستقل 
دانشگاه صنعتي شيراز

تريبون دانشجويي

طرحي كه ايده كرسي هاي آزادانديشي را دنبال مي كند

مسابقات ملي مناظره دانشجويي و جاي خالي اساتيد

كار بنياد نخبگان را 
به دانشگاه ها واگذار نكنيد

من از اين مسئله  س��مپاد - اين سازمان ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان- نگرانم. گزارش هايي كه به من 
مي رسد، گزارش هاي خرس��ندكننده اي نيست؛ اين 
سمپاد خيلي مهم است. اين كار خيلي مهمي است 
و آن نكته هم كه اش��اره كردند كه يك تعداد زيادي 
مدرسه بر اساس اين ]طرح تأسيس شده [، اين متوقف 
به اين است كه اين سازمان خوب بچرخد و خوب اداره 
بش��ود؛ گزارش هايي كه به ما مي رسد در اين جهت، 

گزارش هاي خرسندكننده اي نيست. 
 يك نگراني ديگ��ر هم كه به آقاي س��تاري اجمالاً 
گفتم، نگراني از خ��ود بنياد نخبگان اس��ت؛ بنياد 
نخبگان خيلي مهم است؛ لازم است بنياد نخبگان، 
زنده و پرتحرك باشد. من البته به آقاي دكتر ستاري 
واقعاً اعتماد دارم، يعني حقيقتاً، هم به توانايي هاي 
ذهني و علمي ايش��ان، هم به صحت عمل ايش��ان 
اطمينان دارم. آقاي ستاري! اگر واقعاً مي بينيد كه 
معاونت علمي و بنياد نخبگان با هم نمي سازند، يعني 
وظايف بنياد نخبگان با فعاليت هاي وسيع معاونت 
علمي سازگار نيست، يك فكري برايش بكنيد؛ يا از 
هم جدايشان كنيد يا لااقل در ذيل همان چهارچوب 
معاونت علمي، يك مدير ق��وي براي بنياد نخبگان 
بگذاريد؛ كار بنياد نخبگان را به دانش��گاه ها واگذار 
نكنيد. اگر دانشگاه ها اين كاره بودند و مي توانستند 
اين كار را بكنند، اص��لًا بنياد نخبگان را تش��كيل 

نمي داديم. 
 28 مهر 1395

كلام رهبر

»آن كرس�ي هاي آزادانديش�ي را كه من 
صد بار - با كم و زيادش- تأكيد كردم، راه 

بيندازيد.«
 اين  بخش��ي از س��خنان رهبر فرزانه انقلاب در 
مهر ماه سال ۱۳۹۰ در جريان ديدار با جمعي از 
نخبگان و برگزيدگان علمي كش��ور است. تأكيد 
رهب��ر فرزانه انقلاب ب��ر راه اندازي كرس��ي هاي 
آزادانديشي البته منحصر به سال هاي اخير نيست. 
در واقع رهبر انقلاب از سال هاي آغازين دهه 8۰ 
در پاسخ به نامه جمعي از فضلاي حوزه علميه قم، 
اهميت راه اندازي كرسي هاي نقد و نظريه پردازي و 
آزاد انديشي را به عنوان موضوعي بنيادي و مبنايي 
تبيين و بر اجراي آن تأكيد نمودند. يعني چيزي 
در حدود ۲۵ س��ال قبل! تأكيد مكرر رهبر فرزانه 
انقلاب بر راه اندازي كرسي هاي آزادانديشي طي 
۲۵ سال گذش��ته، معلول دو علت بنيادين بوده 
است. اول آنكه در سال هاي پس از جنگ تحميلي، 
ماهيت مقابله ما با نظام س��لطه، رنگ فرهنگي و 

فكري به خود گرفته است. 
لذا با توجه به تناقض بنيادين ريش��ه ها و مباني 
دين مبين اسلام با آمال و انديشه هاي ليبراليسم، 
لزوم پاسخ دهي به شبهات متعدد فكري در سطح 
جامعه ايران، بيش از هر چيز ديگري احس��اس 
ش��د. اين نياز هنوز هم با همان شدت و حدت و 
بلكه چندين برابر بيشتر در سطح جامعه ايران 
وجود دارد. لذا رهبر انقلاب مكرراً و همواره بر آن 
تأكيد مي كنند. دليل ديگر تأكيد رهبر انقلاب 
اسلامي بر راه اندازي كرسي هاي آزادانديشي را 
اما بايد در دستِ پرُِ اسلام جست وجو كرد. طبيعتاً 
فرهنگي كه چيزي در چنته نداش��ته باشد، از 
مناظره و مجادله فكري و منطقي با رقيبان خود 
فراري خواهد بود، وليكن رهبر فرزانه انقلاب با 
يقين به پيروزي طرفداران تفكر اسلام انقلابي در 
ميدان مناظره آزاد، طي قريب به سه دهه، همواره 
بر برپايي و گسترش كرس��ي هاي آزادانديشي 

تأكيد نموده اند. 
در ميان تمامي تلاش هايي ك��ه در جامه عمل 
پوشاندن به تأكيدات مكرر رهبر انقلاب در اين 
حوزه شده است، راه اندازي مسابقات ملي مناظره 
دانش��جويي را بايد طرحي جان��دار، باطراوت و 
خلاقانه محس��وب نمود. ماهي��ت رقابتي اين 
مناظرات و نشستن دانشجويان بر كرسي مناظره 
را باي��د دو نقطه قوت اصلي اين طرح دانس��ت. 
طرح ايجاد چنين مس��ابقاتي س��ال ۱۳8۹ و از 
دل سازمان دانشجويان جهاد دانشگاهي متولد 
شد. پس از ارائه ايده در س��ازمان دانشجويان و 
تشكيل كارگروهي ويژه براي طرح، پيش نويس 
طرح مسابقات مناظره دانش��جويي به نگارش 

درآمد. پس از ارسال طرح پيش نويس به اساتيد 
متخصص در اين حوزه و دريافت نظرات و ديدگاه 
آنان)روش دلفي(، نهايتاً طرح اصلي مس��ابقات 
مناظره دانشجويي تدوين شد. روند تبديل طرح 
به يك برنامه عملياتي)آيين نامه( نيز حدود دو 

سال زمان برده است. 
چنانكه در پايگاه رس��مي اين مس��ابقات آمده 
اس��ت: مطالع��ه و ترجم��ه مت��ون تخصصي و 
مطالعه س��بك هاي جهاني مناظره، همچنين 
بررس��ي مطالعاتي و امكان سنجي اجراي طرح 
مسابقات در دانش��گاه هاي كشور و بومي سازي 
مس��ابقات مناظره با توجه به فضاي سياسي و 
فرهنگي دانش��گاه هاي كش��ور حدود دوسال 
به طول انجامي��ده و پ��س از آن آيين نامه هاي 
برگزاري و داوري و فرم هاي مربوطه به نگارش 
درآمده است. نخستين دوره مسابقات مناظره 
دانشجويي ارديبهشت ۱۳۹۱ در دانشگاه تربيت 
مدرس با حضور ۱۶ تيم برگزار شد و اكنون شاهد 
برگزاري چهارمين دوره آن در سطح دانشگاه هاي 
كشور هستيم. سازمان جهاد دانشگاهي، هر ساله 
پيش از برگزاري اين مسابقات، موضوعات مورد 
مناظره را نيز با دانشجويان به بحث مي گذارد و 
آنها فرصت دارند پيشنهادات خود را به دبيرخانه 
برگزاري مس��ابقات اعلام كنند. روي هم رفته، 
فضاي آزاد بحث، جوان بودن مناظره كنندگان و 

دانشجو بودن آنها، عوامل اصلي جذاب شدن اين 
مدل از كرسي هاي آزادانديشي بوده است. 

در نگاه اول، پيش شرط نبودن داشتن تخصص 
در موضوع مناظره، ممكن اس��ت يكي از آفات 
اين م��دل به حس��اب بياي��د، وليك��ن ماهيت 
رقابتي مناظره ها، خود به خ��ود افراد حاضر در 
كرسي ها را به دانش افزايي در زمينه مورد بحث 
و ارتقاي سطح كيفي مناظرات تشويق مي كند. 
واقعيت اين اس��ت كه بايد از جهاد دانشگاهي و 
دس��ت اندر كاران راه اندازي اين مسابقات، واقعاً 
متشكر بود. وليكن جاي خالي وجود مناظرات 
س��طح بالاتر با حضور اس��اتيد دانش��گاه ها در 
سطح دانش��گاه هاي كشور به ش��دت احساس 
مي شود. مسابقات ملي مناظره دانشجويي ذهن 
دانشجويان را با موضوعات چالشي مورد بحث در 
سطح اجتماع آشنا خواهد نمود، وليكن نمي تواند 
پاسخ دقيقي به تمامي شبهه هاي موجود در هر 
حوزه باشد. برپايي مناظره بين اساتيد دانشگاه ها 
مي تواند خلأ موجود در اي��ن زمينه را پر كرده و 
تأثيرات به مراتب عميق تري بر افزايش ظرفيت 
انتقادپذيري جامعه دانشگاهي و رواج فرهنگ 

گفت وگو در دانشگاه بر جاي گذارد. 
مع الاس��ف در حال حاضر، عمده مناظراتي كه 
با حضور اس��اتيد دانش��گاه ها در سطح مجامع 
دانشگاهي برگزار مي ش��ود، به مسائل سياسي 

روزمره و س��طحي پرداخته و عمدتاً در فضايي 
متش��نج و دوقطبي برگزار مي ش��ود. پر واضح 
است كه در چنين فضايي، در مورد همان مطالب 
سطحي و سياسي روزمره نيز نمي توان به نتيجه 
روش��ني دس��ت يافت و ادامه چنين وضعيتي، 
خسارتي عظيم بر پيكره جامعه دانشگاهي كشور 
به حساب مي آيد. به نظر مي رسد با گذشت بيش 
از ۲۵ س��ال از تأكيدات رهبر فرزان��ه انقلاب بر 
راه اندازي كرسي هاي آزادانديشي، زمان آن فرا 
رسيده است تا نهاد ديگري، قدم پيش گذاشته و 
محض رضاي خدا، زمينه راه اندازي كرسي هاي 
آزادانديشي اساتيد دانش��گاه را هم فراهم كند! 
فرقي نمي كند چه كس��ي؟ اين نه��اد مي تواند 
يك اتحاديه دانشجويي باش��د يا يك مجموعه 
دولتي! آنچه مهم اس��ت، راه اندازي كرسي هاي 
آزادانديشي در س��طحي بالاتر و كيفي تر براي 
ارتقاي سطح فكري جامعه است. معلوم نيست 
نهايتاً س��رِ بي صاحب اين كرسي ها را چه كسي 
خواهد تراش��يد، وليكن بد نيست به مسئولان 
نهادهاي مكل��ف در اين حوزه ي��ادآوري كنيم 
كه در شرايط كنوني كش��ور و تأكيد چندين و 
چندباره رهبر انقلاب بر مس��ئله تلاش دشمن 
براي تغيير محاسبات مردم، نخبگان و مسئولان، 
بار مسئوليت آنها در برابر خون شهيدان انقلاب 

اسلامي، سنگين و سنگين تر شده است!

 حسن رضايي
»برگزاري دومين اجلاس رؤس��اي دانشگاه هاي 
برتر ايران و روس��يه در تهران«! اين، محتواي خبر 
نوبرانه اي بود ك��ه در روزهاي پايان��ي مهر ماه در 
سطح رس��انه هاي كشور منتشر ش��د. احمدرضا 
خضري، دبير اجلاس رؤس��اي دانشگاه هاي برتر 
كش��ور چند روز پيش از برگ��زاري اين اجلاس، با 
برگزاري نشستي خبري از حضور ۱۳ دانشگاه برتر 
ايراني و ۲۰ دانش��گاه برتر روسي در اين اجلاسيه 
خبر داد. بدون ش��ك بايد اين اق��دام وزارت علوم 
را ارج نهاد و تحس��ين كرد. ايجاد تنوع در س��بد 
همكاري هاي آكادميك كشور و منحصر ندانستن 
علم در كش��ورهاي غربي، دو اتفاق مهمي اس��ت 
كه از رهگذر همكاري بين دانشگاهي ما با روس ها 
در سطح جامعه دانش��گاهي و نخبگاني كشور رخ 
خواهد داد. اين مسئله از آن جهت اهميت دارد كه 
روس ها نيز مانند ما س��عي دارند خود را از سيطره 
علمي غرب رها كرده و هويت علمي مس��تقلي را 
در سطح دنيا براي خود دس��ت و پا كنند.  ديدگاه 
انتقادي رؤساي دانشگاه هاي برتر روسيه نسبت به 
نظام رتبه بندي دانشگاهي كه از سوي كشورهاي 
غربي ارائه مي شود، تنها يكي از نمودهاي اين روحيه 
استقلال جويانه اس��ت. روس ها عمدتاً ديدگاهي 
انتقادي نس��بت به نظام آموزشي و فرهنگ عاري 
از اخلاقياتِ غرب دارند و در اين زمينه بس��يار به 
ما نزديك هس��تند. علاوه بر اش��تراكات فرهنگي 
عميق بين دو ملت ايران و روسيه، ما طي سال هاي 
گذشته در سطوح سياسي نيز به يك اتحاد ناگزير 
با روسيه و چين رسيده ايم. همه اينها اقتضا مي كند 
كه ما در گزينش همكاران علمي خود در س��طح 
جامعه بين الملل نيز با صرف نظر كردن از دشمنان 
سياس��ي، ديني و فرهنگي خود، به سمت شرق، 
دوستان و متحدان خود گام برداريم. دكتر زرنوف، 
رئيس دانشگاه روس نو در جريان برگزاري دومين 
گردهمايي رؤساي دانشگاه هاي برتر ايران و روسيه، 
با اشاره به تش��ابه هاي فرهنگي دو ملت مي گويد: 
»آنقدر دانشجويان ما علاقه مند به آموختن زبان 
فارسي هستند كه من ديگر تقريباً تاريخ ايران را در 

اين يكي دو سال فراگرفته ام!«
وي در ادام��ه به مس��ئله مهم تري اش��اره كرده و 
مي گويد: »دعوت مي كنم از دانش��گاه هاي ايران 
كه به دوستان خودشان در روسيه بپيوندند تا نظام 
رتبه بندي دانشگاهي خودمان را بسازيم. دانشگاهي 

در جهان بايد رتبه عالي داش��ته باش��د كه بهتر از 
ديگران بتواند فرهنگ و اخلاق و انسان دوس��تي 
را به دانش��جويانش بياموزن��د!« در مقابل، دكتر 
هوش��نگ طالبي رئيس دانش��گاه اصفهان نيز در 
جريان برگزاري اين اجلاس گفته است: »ما آماده 
راه اندازي مركز مطالعات روسيه در اصفهان و مركز 
مطالعات ايران در سنت پترزبورگ هستيم.« اولين 
اجلاس مشترك ميان دانش��گاه هاي برتر ايران و 
كشور روس��يه كه سال گذش��ته در مسكو برگزار 
ش��د، منجر به انعقاد ۱۵ تفاهمنامه در حوزه هاي 
مختلف علمي و آموزشي شده بود. دستور كار اصلي 
اجلاسيه دوم در تهران نيز، سه نشست تخصصي 
در حوزه ه��اي »همكاري هاي علمي و آموزش��ي 
دانشگاه ها و ارتقاي رقابت پذيري آنها«، »تجارب 
مديريت دانشگاه ها و مش��كلات تربيت نيرو براي 
اقتصاد نوآورانه« و »نقش پارك هاي علم و فناوري 

در توسعه دانشگاه ها« بوده است. 
تلاش براي اجرايي شدن تفاهمنامه هاي سال قبل 
نيز بخش ديگري از دستور كار اجلاس دانشگاه هاي 
برتر ايران و روسيه در تهران بوده است. احمدرضا 
خضري دبير اجلاس رؤساي دانشگاه هاي برتر كشور 
در تشريح نتايج اجلاس قبلي در مسكو، مي گويد: 
»فراهم شدن زمينه اعزام تعدادي استاد و دانشجو 
براي آموزش زبان فارسي و روسي به دانشگاه هاي 
دو كشور از جمله دس��تاوردهاي دانشگاه تهران از 
اجلاس اول بود. همچنين ساير دانشگاه هاي بزرگ 
كشور نيز در اجلاس اول دستاوردهاي علمي خوبي 
داشتند. به عنوان مثال دانشگاه شهيد بهشتي در 
زمينه ايجاد مؤسسه مش��تركي با دانشگاه روسي 

به توافق رسيد و دانشگاه خواجه نصير نيز در زمينه 
هوافضا تفاهمنامه هايي با دانشگاه هاي روسي منعقد 
كرد. دانش��گاه هاي تبريز و علامه طباطبايي نيز با 
چند دانشگاه روسي تفاهمنامه هايي امضا كردند.« 
نتايج اجلاسيه دوم اما بسيار بيش از اينها است. به 
صورتي كه »ويكتور آنتونويچ سادونيچي« رئيس 
اتحاديه رؤس��اي دانشگاه هاي روس��يه در جريان 
دومين اجلاس رؤس��اي دانش��گاه هاي جمهوري 
اس��لامي ايران و روس��يه گفت��ه بود:»پيش بيني 
كرده ايم كه ۲۶۰ تفاهمنامه ميان دانشگاه هاي ايران 

و روسيه بسته شود.« 
در زماني كه هيئت هاي دانشگاهي غربي عمدتاً براي 
اهداف جاسوس��ي به ايران مي آيند، بايد همكاري 
دانشگاه هاي ايران و روسيه- آن هم در اين سطح 
بالا- را قدر دانست. اسفند ماه سال قبل بود كه يكي 
از مقامات رده بالاي نظام طي اظهاراتي هشدارآميز 
گفت:»يكي از عوامل سازمان سيا كه مسئول نفوذ 
در ايران شده و در آينده اسناد زيادي را از وي افشا 
خواهيم ك��رد، خردادماه به تهران آم��ده و از تمام 
دانشگاه ها بازديد كرده اس��ت. ايشان اولين كسي 
است كه در فضاي باز شوروي به آن جا رفت و بعد از 
برجام نيز به ايران آمده است!« بعدتر مشخص شد 
كه فرد مورد نظر، آلن گودمن، رئيس و مديرعامل 
اجرايي مؤسسه آموزش بين المللي )IEE( و مقام 
ارشد معاونت تبادل علمي و فرهنگي سازمان سيا 
بوده است. وي خرداد ۹4 به  همراه يك تيم ظاهراً 
علمي و پژوهشي وارد ايران شده و طي يك هفته 
حضور در ايران از بيش از ۱۳ دانشگاه كشور بازديد 
به عمل آورده بود. خبر حضور اين هيئت امريكايي 

البته پس از بازگشت آنها به ايالات متحده و از طريق 
سايت مؤسس��ه آموزش بين المللي، به رسانه هاي 

ايران راه يافت!
از طرف��ي، گودمن بع��د از بازگش��ت از ايران طي 
اظهاراتي شفاف و هشدار دهنده گفته بود:»اكثريت 
مقامات آكادميك و مديران دانش��گاهي كه با آنها 
دي��دار كرديم، در امري��كا آموزش  دي��ده بودند و 
فرزندان بس��ياري از آنها در ح��ال حاضر به دنبال 
كسب مدرك در دانشكده ها و دانشگاه هاي امريكا 
]در حال تحصيل[ هس��تند. اين وضعيت بنياني 
را فراهم مي كند كه مي توان همكاري هاي جديد 
آموزش��ي را بر آن اس��توار كرد.« نويسنده كتاب 
»بهترين حقيقت: جاسوسي در عصر اطلاعات«، 
همچنين گفته بود برنام��ه آتي در زمينه تبادلات 
دانش��گاهي ايران و امريكا، س��فر هيئتي از ايران 
به دانشگاه هاي امريكاس��ت! طبيعتاً با ديدن اين 
حجم از خباثت هيئت هاي دانشگاهي امريكايي و 
غربي، تكليف وزارت علوم در زمينه سامان دادن به 
همكاري هاي بين دانشگاهي بين المللي مشخص تر 
خواهد ش��د. تكليفي كه فعلًا با برگزاري اجلاس 
رؤساي دانشگاه هاي برتر ايران و روسيه تا حدي به 

خود جامه عمل پوشانده است. 
از طرفي، همين چند روز قبل بود كه رهبر فرزانه 
انق��لاب انتق��اد صريح��ي از حض��ور هيئت هاي 
دانشگاهي غربي در سطح كش��ور نمودند. معظم 
له در همين زمينه فرمودند: »دش��من دائماً دارد 
حركت مي كند. اگر بتوانن��د، اين حركت علمي را 
متوقّفش مي كنند؛ اگر ببينند نمي شود متوقّفش 
كرد، آن را منحرف مي كنند. ما ممكن است بر اثر 
ناشي گري هاي خودمان به اين انحراف كمك كنيم. 
اينكه من بارها تكرار ك��رده ام... ]يك نفر[ مي آيد 
اينجا به عنوان يك دانشمند، مهمان مي شود، بعد 
مي رود در خيابان جلوي دانشگاه، از تابلوي فروش 
پايان نامه عكس برمي دارد و در دنيا پخش مي كند؛ 
اين آلوده كردن اس��ت. چه كس��ي اينها را دعوت 
مي كند به ايران؟ اينها دانشمندند؟ چرا نمي فهميم؟ 
چرا اشتباه مي كنيم؟« اشاره رهبر فرزانه انقلاب به 
سفر ريچارد استون، دبير بخش بين الملل نشريه 
س��اينس )چاپ امريكا( به دعوت مركز تحقيقات 
سياست علمي كشور و انجمن ترويج علم ايران در 
مرداد ماه سال گذشته بود! بايد منتظر ماند و ديد آيا 
هوس همكاري علمي با جاسوسان امريكايي قطع 

مي شود يا نه؟!

محسن فرهادي
   گزارش 

در حاشيه برگزاري اجلاس رؤساي دانشگاه هاي برتر ايران و روسيه

يك اقدام مناسب براي تنوع بخشي به همكاري هاي دانشگاهي بين المللي

تو زندگي كردن بلدي 
 مريم رضوي

»بسم الله« يادت نره! اين را مي گويد و قرص سفيدرنگ را كه 
ميان دو انگشتش نگه داشته، جلوي دهانم مي گيرد. با صداي 
گرفته مي گويم: »بذار بلند ش��م!« خودش را مي كشد پايين 
تخت و غر مي زند كه »چه بلايي س��ر خودتون آورديد، گفتم 

نريد زير بارون.«
گيتي، از همه مان بزرگتر است، يك جورهايي جاي مادرمان است. 
وقتي قرار شد با ما هم اتاق باشد، اخم همه مان توي هم رفت. اما 
زود انس گرفتيم بهش. دو روز بيشتر نمي ماند. همان دو روزي 
كه كلاس دارد. كارمند است. رئيسش بهش گفته اگر معدلت 
كمتر از ۱۹ بشود، مرخصي هايت را باطل مي كنم و اخراج! اين را 
با خنده مي گويد، هميشه از رئيس اداره شان خوب مي گويد كه 
كمك و تشويقش كرده درس��ش را ادامه بدهد. مي گويد: »اين 

درس ها برام خوبه ولي مدركش برام خوب تره.«
و من سر به سرش مي گذارم كه »آخه درسي كه سه بار افتادي، 
چي ازش فهميدي كه برات خوب باشه.« گيتي همه تلاشش را 
براي »رياضي مهندسي« كرده اما فايده ندارد، اين ترم چهارم 
است كه اين درس را گرفته. توي كله اش نمي رود. همه مان يك 
دور نقش معلم خصوصي را برايش بازي كرده ايم اما فايده اي 
ندارد. من اگر جايش بودم تا حالا چندبار انصراف داده بودم. اما 
شايد خاصيت سن و سالش است كه اينقدر سرسخت و لجوج 
است، صبر دارد و از شكست خوردن نمي ترسد. حتي از اينكه 
بچه ها مسخره اش كنند و دستش بيندازند كه »مادر بزرگ، 
بيخيال رياضي مهندسي شو« دلگير نمي شود. خودش هم با 

بچه ها قاه قاه مي خندد. 
بس��م الله مي گويم و قرص را مي اندازم ت��ه گلويم، مي خواهم 
دوباره بخوابم، گيتي دستم را مي گيرد كه »وايسا شير عسل 
هم بخور« دس��تت درد نكنه اي مي گويم و دل��م براي مامانم 

تنگ مي شود. 
بهش مي گويم: »خوش به حالت گيتي، چقدر روحيه ات خوبه، 
چقدر خوب مي توني از همه مراقبت كني، حتي وقتي خودت 

حالت خوب نيست.«
گيتي مي گويد: »حالم خيلي هم خوبه، زنده ام، زندگي دارم، 

كار دارم، درس مي خونم، چرا حالم خوب نباشه؟«
مي خندم و مي گوي��م: »كجا خوبي بابا، پيرزن ش��دي ديگه، 
كمرت صاف نمي ش��ه، ولي خداييش من يه سرماخوردگي 
مي گيرم فكر مي كنم ديگه قرار نيس��ت هيچ وقت خوب بشم 
و روحيه ام رو كامل مي بازم، تو خيلي خوبي، با هزارتا مشكل 

اينقدر روحيه ات رو حفظ مي كني.«
مثل هميشه مي خندد. اما بعد خيره مي شود به فرش نخ نماي 
كف اتاق و مي گويد: »اگه بخواي بشيني تا همه چي جور بشه 
بعداً زندگي و خوشبختي رو ش��روع كني، هيچ وقت فرصت 
زندگي پيش نمياد، همه اش بايد منتظر باش��ي و حس��رت و 
غصه بخوري. چون درد، غم، مريض��ي و نداري مال آدميزاده 
و هيچ وقت زندگي خالي از اينا نميش��ه، بايد با وجود همينا 

زندگي كني.«
توي دلم مي گويم: تو اگر هزاربار ديگر هم رياضي مهندس��ي 
را بيفتي، خيالي نيست، تو زندگي كردن بلدي، چيزي كه ما 

شاگرداول ها هنوز ياد نگرفته ايم... 

آينده و تحصيلكرده هاي سطحي
توسعه اينترنت و همگاني شدن 
آن و همچنين همراه ش��دن آن 
با تكنولوژي تلفن هاي هوشمند 
باعث ش��ده كه اكثر افراد جامعه 
با اين موضوع درگير شوند و البته 
بيشترين درگيري را با شبكه هاي 
اجتماع��ي و پيام رس��ان هايي 
همچ��ون تلگرام يا اينس��تاگرام 

داشته باشند. 
در مفي��د ب��ودن اينترن��ت و 
شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان شكي نيست اما نگراني وقتي 
ايجاد مي شود كه مشاهده كنيم مردم و مخصوصاً دانشجويان 
كش��ورمان بيش از حد خود را با اين مسئله درگير كرده اند تا 
جايي كه اكنون كمتر دانشجويي به مسائل عميق مي انديشد و 
پژوهش عميق انجام مي دهد يا كتاب مطالعه مي كند در حالي 

كه مدام سر در شبكه هاي اجتماعي يا پيام رسان ها دارند. 
سال ها پيش در امريكا پژوهشي انجام شد كه چرا سطح علمي 
دانش��جويان پايين آمده و توانمندي آنها در انجام پژوهش ها 
و تحقيقات علمي كاهش يافته است؟ نتيجه آن تحقيق اين 
بود كه چون دانشجويان توجه زيادي به اينترنت و برنامه هاي 
تلويزيوني نش��ان مي دهند و از آنجا كه اينها سطحي هستند 
به مرور زمان نيز اطلاعات دانشجويان اگرچه توسعه مي يابد 
ولي سطحي است. به عبارت ديگر چون دانشجويان در برابر 
برنامه هاي تلويزيون و اينترنت احساس مي كردند كه اطلاعات 
زيادي دريافت مي كنند خود را از مطالعه و پژوهش هاي عميق 
بي نياز مي ديدند در حالي كه اين اطلاعات س��طحي بودند و 

عمق نداشتند. 
اگر بخواهيم نتايج آن تحقيق را تا حدودي توسعه دهيم امروزه 
مي توان گفت كه شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان ها نيز همين 
وضع را دارند و باعث مي شوند در صورتي كه مراجعه و مشغول 
شدن به اين ابزارها بيش از حد باشد، دانشجويان ما سطحي 
شوند در حالي كه اطلاعات زيادي دارند ولي عميق نيستند. 
عميق نبودن دانش��جويان باعث خواهد ش��د كه در آينده با 

قشري تحصيلكرده ولي سطحي مواجه باشيم. 

ر وايت دانشجويي
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